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1. Deschiderea ședinței 
Ședința a fost deschisă la ora 13.00 și s-a încheiat la ora 14.00 

2. Semnarea listei de prezență 
Din partea MT:  

- Rodica Petrica - DTF 

- Alexe Petricu – DTF 

- Ion Constantinescu – Metrorex  

- Mariana Petre – Metrorex 

- Marius Rudnitchi - Metrorex 

Din partea altor autorități/instituții implicate: 

- Mihai Teodorescu – RATB 

- Emanuela Jugureanu – RATB 

- Constantin Tobescu - RATB 

Reprezentanții societății civile 

- Marian Ivan – OPTAR 
- Nina Zamfirescu – ActiveWatch 

Reprezentanții mass-media 

- Atena Teognoste – Radio România Actualități 

- Daniel Badea - Agerpres 

Secretariatul ședinței 

- Laurențiu Voicu - DCRSPON 

- Adrian Olteanu - DCRSPON 

3. Prezentarea ordinii de zi a ședinței 
 
Temele aflate  pe ordinea de zi a şedinţei: 
 
I. Prezentarea și dezbaterea următoarele proiecte de acte normative: 

 Proiectul de Ordin al ministrului transporturilor privind aprobarea introducerea 

în oferta tarifară a Metrorex S.A. a titlurilor comune de transport pentru 

transportul cu metroul și R.A.T.B. 

4. Etape procedurale parcurse anterior ședinței 
Ministerul Transporturilor - MT a publicat, în data de 29.11.2017, în conformitate cu 

dispozițiile Legii nr 52/2003 privind transparența decizională în administrația publică, 
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republicată, anunțul referitor la inițierea procedurilor de consultare publică cu privire la 

proiectul de Ordin al ministrului transporturilor privind aprobarea introducerea în oferta 

tarifară a Metrorex S.A. a titlurilor comune de transport pentru transportul cu metroul 

și R.A.T.B. stabilind în acest sens un termen de 10 zile în care cei interesați pot 

transmite în scris propuneri, sugestii, opinii cu privire la proiectele supuse dezbaterii 

publice. 

 

Anunțul  a fost transmis atât către persoanele și asociațiile legal constituite care, în 

conformitate cu prevederile Legii nr 52/2003, au transmis o solicitare în acest sens cât 

și către confederațiile sindicale și patronale, reprezentative la nivel național. 

În cadrul procesului de consultare publică, reprezentanții Organizația pentru 

Promovarea Transportului Alternativ în România, în baza art. 7 alin. 9 din Legea nr 

52/2003, au solicitat MT organizarea unei ședințe de dezbatere publică a proiectului 

menționat.  

Urmare solicitării Organizația pentru Promovarea Transportului Alternativ în România, 

MT a decis organizarea  ședinței respective în data de 7 decembrie 2017. 

În acest sens, în data de 5 decembrie 2017, a fost publicat pe site-ul MT,  afișat la 

sediul ministerului și transmis celor interesați, anunțul cu privire la organizarea ședinței 

de dezbatere publică. 

5. Punctele de vedere exprimate de participanți cu privire la proiectul 

aflat pe ordinea de zi 
 
În deschiderea ședinței reprezentantul DCRSPON a informat participanții cu privire la 

procedura prevăzută de Legea nr. 52/2003 cu privire la desfășurarea ședinței lista 

celor înscriși la cuvânt și timpul alocat fiecărei persoane 

În continuarea discuțiilor cei care s-au înscris la cuvânt au precizat următoarele: 

”  
Marian Ivan: În primul rând vă mulţumesc foarte mult că aţi respectat condiţiile legii 52 
privind transparenţa decizională. Aş vrea doar să fac o precizare, că Legea 52 începe 
exact cu un art. de lege spunând că acestea sunt condiţiile minime. Asta înseamnă că 
nimeni nu vă opreşte să faceţi mai mult astfel încât să iasă bine. Din păcate, site-ul 
Ministerului Transporturilor nu mai mergea azi dimineaţă pentru că vroiam să verific 
nişte documente, însă nu am avut acces la ele. Dar, m-am uitat peste documentele 
care sunt la Primăria Municipiului Bucureşti pentru că teoretic este o colaborare între 
Metrorex şi RATB. Înainte de a începe să fac observaţiile trebuie spus că planul de 
mobilitate urbană durabilă se referă şi la Metrorex deoarece Metrorex face parte din 
transportul public local. Aş începe cu faptul că se vorbeşte foarte mult despre 
integrarea tarifară, de fapt nu este o integrare tarifară. Este doar un alt bilet care nu 
integrează nimic, doar că poate fi folosit în două locuri diferite, însă nici ca preţ, nici 
ca facilitate nu oferă nimic nou. Am aflat din documentele pe care le-am studiat că de 
fapt această integrare tarifară a fost o obligaţie legală stabilită de Metrorex şi alţi 6 
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operatori. Uitându-mă la modul în care s-a calculat tariful pentru acest aşa-zis tarif 
integrat, constat că de fapt s-a adunat suma pentru fiecare mijloc de transport, practic 
punându-mi întrebarea ”Când vor fi alţi 6 operatori integraţi, se vor aduna cele 8 bilete 
şi se va face o aşa-zisă integrare tarifară?” Nu, asta nu este integrare tarifară.  
 
Pe urmă o să intru în detalii, doar parcurg documentele la care am avut acces. Pe 
urmă am constatat că ceea ce s-a făcut public iniţial rezultă o diferenţă de 50 de bani 
pe care nimeni nu o explică. La Primăria Municipiului Bucureşti unde a fost editată 
dezbaterea publică nimeni nu a oferit nicio justificare - ce este această diferenţă de 50 
de bani pentru fiecare tichet vândut? Însă, aflăm dintr-un document al RATB unde ei 
spun că această diferenţă de 50 de bani este profit, ceea ce este în neregulă. Este în 
neregulă ca două companii care primesc subvenţii pentru transportul călătorilor să 
încerce să facă profit pe spatele cetăţeanului.   
 
Am citit pe urmă planul de mobilitate urbană, o mare problemă a lui a fost faptul că 
nici când a fost redactat, dar nici după ce a fost aprobat nu s-au îndeplinit condiţia 
abordării participative, respectiv cetăţenii să fie implicaţi în dezbatere pe probleme pe 
care îi privesc. Şi aflu din discuţiile care avut loc între RATB şi... nu-mi era clar cui era 
adresată, că de fapt la aceste discuţii nu au participat decât RATB şi Metrorex, nici 
măcar Direcţia de Transporturi din Primăria Municipiului Bucureşti care ar fi trebuit să 
aibă informaţiile, nu a participat la aceste întâlniri, practic ei fiind puşi în faţa unui fapt 
împlinit. Şi totuşi îmi pun problema, pentru că deseori se vorbeşte aici despre cererea 
publicului pentru a se face această integrare tarifară, de ce publicul nu a fost implicat? 
Pentru că este clar, dacă nici primăria nu a fost implicată, e clar că nici publicul nu a 
fost implicat.  
 
Pe urmă, alte observaţii de bun simţ trimise, bănuiesc, de către cei de la Direcţia 
Transporturi, care spun că, printre alte lucruri care sunt foarte corecte, că textul acestui 
card ar trebui să fie tradus şi în limba engleză, ceea ce mi se pare firesc. În primul 
rând pentru că da, ne dorim să fim o capitală europeană şi în al doilea rând pentru că 
după cum se observă este un tichet care nu se adresează oamenilor care utilizează 
frecvent transportul public, se adresează în primul rând turiştilor pentru că este card 
de o zi, card de 10 călătorii şi un abonament pe o zi. Şi ca răspuns, spune aici, că s-
a făcut layout-ul şi că a fost aprobat. Şi dacă a fost aprobat, un layout nu poate fi 
schimbat astfel încât să fie îmbunătăţit? Pentru că rolul dezbaterii e de a rezolva o 
problemă, iar dacă problema a fost sesizată încă înainte de dezbatere nu înţelegem 
de nu se poate schimba layout-ul astfel încât o propunere foarte corectă să fie 
adoptată. Bineînţeles că noi avem acelaşi punct de vedere. 
 
Se tot spune aici, ”datorită urgenţei trebuie promovată hotărârea HGGMB„ - E n-am 
înţeles care este urgenţa. Urgenţa este de a face un lucru bun, cum trebuie, de la 
început. Acesta nu este un lucru bun şi voi reveni, în primul rând pentru că nu rezolvă 
o problemă, plecând de la tarif. Să explic puţin ce este integrarea tarifară. În momentul 
de faţă cineva care foloseşte RATB-ul şi metroul are două carduri. Când vorbesc de 
integrare tarifară vreau să am un singur card pe care îl folosesc pe ambele mijloace 
de transport. Dvs. îm propuneţi ca în portofelul care deja este destul de plin şi nu de 
bani, să mai pun încă un card pe care să îl folosesc mai scump decât astea două şi 
limitat ca timp. Eu  nu găsesc absolut niciun avantaj... 
Ceea ce cerem noi prin integrare tarifară este să existe un sigur card şi nu pe limită 
de timp sau eventual să existe şi o limită de timp, dar mult largă pentru că problema 
mobilităţii urbane durabilă se pune la orele de vârf în Bucureşti, ori la orele de vârf 
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RATB-ul are viteze de 5 km/oră. Nu poate fi vorba de o limită de timp atunci când la 
orele de vârf, atunci când oamenii chiar au nevoie să se deplaseze să-i pui o limită de 
timp şi bineînţeles vorbim despre faptul că luând acel bilet este mai scump decât o 
călătorie în care pot să folosesc oricând vreau ori una ori alta, fără să fiu obligat să 
folosesc acelaşi card pe ambele mijloace de transport. Bineînţeles că integrarea 
tarifară se referă în special pentru cei din Ilfov, pentru că în Bucureşti distanţele de 
călătorie sunt foarte scurte, dar cei din Ilfov au într-adevăr o problemă reală şi 
bineînţeles se pune problema să existe transport pe cale ferată regional sau chiar şi 
cu RATB sau cu alţi transportatori către Ilfov. 
La fel în documentele pe care le-am găsit între discuţiile dintre RATB şi Consiliul de 
Administraţie al RATB, iar se vorbeşte despre adaptarea condiţiilor la cererea 
utilizatorului serviciului de transport. Îmi pare rău, nu a existat nici o dezbatere cu 
cetăţenii ca să se afle care sunt cererile utilizatorilor serviciului de transport, iar 
bănuielile nu-şi au locul într-o hotărâre care îi afectează pe toţi în egală măsură. 
Noi solicităm să amânaţi această aşa zisă tarifare integrată până în momentul în care 
sunt culese observaţii de la public, iar publicul este definit, cred că este şi în legea 52 
dar există şi o normativă europeană care defineşte că orice cetăţean trebuie să-şi 
spună punctul de vedere şi despre faptul că planul de modernizare durabilă... 
(…) 
La un moment dat mi se pare chiar şi în documentele de la Ministerul Transporturilor 
este invocat planul de mobilitate urbană durabilă, de asta am amintit, dar este 
adevărat că şi RATB-ul, de fapt Primăria Municipiului Bucureşti are această obligaţie, 
dar v-am spus că vă felicit că faceţi măcar acest pas minimal şi mă bucur foarte tare. 
Marian Ivan: Da, cred că s-au notat, solicitarea noastră să se amâne până când sunt 
luate în considerare toate observaţiile şi tocmai pentru că a fost invocat planul de 
mobilitate urbană durabilă trebuie să fie implicate toate părţile, inclusiv cu transportul 
regional. 
 
Irina Zamfirescu: Bună ziua! Am să încerc să nu repet ceea ce a spus domnul Ivan, 
cu toate astea, dacă am pleca de aici cu următoarele informaţii ar fi minunat. Unu, 
care este urgenţa - este exclamat în toate documentele este urgent, este urgent! Nu 
înţelegem unde? Da, calitatea vieţii, calitatea transportului public în Bucureşti este o 
urgenţă. Dar acest tip de soluţie şi aici vine întrebarea numărul doi - de fapt cărei nevoi 
răspunde? Pentru că am făcut un calcul, absolut toate variantele propuse de 
dumneavoastră şi abonamentul de o zi şi acela cu 10 călătorii, dacă am achiziţiona 
acum separat o cartelă cu 10 călătorii respectiv pentru Metrorex, respectiv pentru 
pentru RATB calculăm costul a 10 călătorii ar fi mai ieftin cu un leu. Bănuiesc că 
urgenţa ar fi confortul cetăţenilor şi ştiu că în şedinţa de Consiliu General s-a specificat 
din partea RATB-lui că despre asta este vorba, cetăţenii cer asta. 
Ori dacă există, aşa cum spunea şi domnul Ivan mai devreme, pe suportul fizic un al 
treilea card, deci nu mă ajută cu nimic când vine vorba de comoditate. Doi - dacă este 
mai scump varianta propusă de dumneavoastră cu ce ajută cetăţenii această soluţie? 
Este mai scump şi un pic mai incomod, inclusiv aceia de 60 de minute. Este foarte 
complicat să schimbi la orele de vârf mai mult de două autobuze, respectiv o singură 
accesare a metroului. Dacă calculăm într-adevăr în acest plan ideal în care reuşim să 
schimbăm două autobuze şi o călătorie cu metroul ar fi într-adevăr cu 10 bani mai 
ieftină soluţia propusă de dumneavoastră. Deci nu înţeleg cărei nevoi răspunde 
această soluţie propusă de dumneavoastră. Interpretarea mea. Comunicatul de presă 
al Primăriei Capitalei în care se spune că se ia în calcul, nu ştiu cine ia în calcul, 
varianta de a renunţa la actualele planuri tarifale şi cartele separate. Asta înseamnă 
că va rămâne această creştere cu un leu de exemplu la varianta cu 10 călătorii? Apoi 
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sunt surprinsă, nu înţeleg preţul suportului fizic. În documentul care este pe site-ul 
dumneavoastră, proiectul propune (proiectul RATB-lui propune) ca preţul suportului 
contactless aferent titlurilor tarifale să fie de 0,70 lei pe card. Care este preţul real? 
Acesta este, 0,70 bani? Doi - de ce aceste carduri, la cum arată proiectul în momentul 
de faţă, nu sunt reîncărcabile? De ce trebuie să achităm de fiecare dată acest tarif de 
0,7? Este total nesustenabil! Pe de o parte discutăm despre posibilitatea de a evita o 
altă cheltuială pentru cetăţeni, aceşti 0,70 bani de fiecare dată, pe de altă parte să 
luăm în considerare şi mediul. Şi mai este ceva pe site-ul Primăriei Capitalei apare 
termenul de diferenţă atunci când se calculează. Călătorie RATB - 1,30 lei, călătorie 
Metrorex - 2,50 lei, card ultra light 0,70 bani şi apoi avem acea diferenţă 0,50 lei într-
o situaţie, 0,30 lei în altă situaţie pe documentul RATB, dacă nu mă înşel, apare 
termenul de profit. Ce este cu banii aceia? Ce înseamnă diferenţa? Ce înseamnă 
diferenţa ar fi trebuit să întrebăm la Primărie, dar nu ne-a dat această ocazie, nu a fost 
în dezbatere publică. Profit, diferenţă, ce este cu acei bani, 0,50 lei, 0,30 lei, unde se 
duc ei şi cu ne va ajuta în viaţă? Cam astea ar fi întrebările mele. Mulţumesc! 
 
 
Ion Constantinescu, director general Metrorex: Aş începe eu să răspund la o parte din 
întrebări, am să încerc să lămuresc de ce noi am promovat aceste titluri pe care 
dumneavoastră le-aţi luat la cunoştinţă şi pentru care aveţi o serie de întrebări. 
În primul rând aş vrea să vă spun că pentru a lămuri urgenţa pe care aţi pus-o în 
discuţie vreau să vă spun că atâta vreme cât sistemul este pregătit şi poate să permită 
această utilizare a titlurilor de călătorie integrată noi o considerăm o urgenţă în 
favoarea cetăţeanului. Şi cetăţeanul dacă noi putem să-i punem la dispoziţie această 
facilitate nimic să nu ne oprească să întârziem punerea în utilizarea cetăţeanului a 
acestei facilităţi. Noi o considerăm o facilitate. Faptul că titlurile de călătorie care astăzi 
sunt în vigoare atât la RATB cât şi la Metrorex rămân valabile pe mai departe o 
considerăm o facilitare care se adresează unui anume segment de piaţă. Adică acelor 
utilizatori care utilizează mai mult de 2 mijloace de transport, atât ale RATB cât şi ale 
Metrorex, cu precizarea că într-adevăr este o limitare în timp pentru că dacă ar fi să 
reanalizăm situaţia trebuie să ne uităm şi la veniturile noastre. Nu trebuie să fie 
afectate, nici ale RATB, nici ale Metrorex. În funcţie de evoluţie noi ne putem întâlni şi 
discuta, reanaliza această situaţie. Din acest punct de vedere vreau să vă spun că 
este o facilitare şi că aceste titluri de călătorie au funcţionat şi în trecut, într-o veche 
colaborare pe care Metrorex-ul a avut-o cu RATB-ul. Informarea opiniei publice, deci 
atunci au fost dezbateri la vremea respectivă şi opinia publică a luat la cunoştinţă 
atunci, a şi utilizat aceste titluri de călătorie. Ca atare cred că este suficientă 
dezbaterea care noi am pus-o... 
 
-: Vorbiţi de 2012? 
 
Ion Constantinescu: 2012, da. 
 
Ion Constantinescu: Nu, sunt aceleaşi titluri integrate pe care noi le-am avut în 
discuţie... 
 
-: Dar s-au schimbat nişte lucruri din 2012 până acum! Nu puteţi să spuneţi că 
dezbaterile... 
 
Ion Constantinescu: S-au schimbat, lumea a evoluat. 
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-: ...pot fi asociate cu ce se întâmplă acum! 
 
Ion Constantinescu: Nu, dar revenim la discuţia de astăzi. Am vrut să trec în revistă 
doar o informaţie la care ştiam de ea şi pe care am vrut s-o aduc la cunoştinţa dvs. 
Deci, e vorba de aceste titluri noi care sunt puse pe baza acordului de principiu semnat 
între Ministerul Transporturilor şi Primăria Generală a Capitalei. Noi suntem pregătiţi 
să punem aceste titluri, sistemul funcţionează. Vorbiţi că există separarea cardurilor. 
Avem un singur card! Deci în loc să folosim două carduri folosim unul singur. Nu 
înţeleg care este nedumerirea. Astăzi putem utiliza separat cele două carduri, dar 
avem posibilitatea de a cumpăra un card integrat care este valabil atât la RATB cât şi 
la Metrorex.  
 
-: Deci este al treilea card! 
 
Ion Constantinescu: Păi de ce al treilea card?  
 
-: Dacă iau un card de RATB... 
 
Ion Constantinescu: Păi dacă aveţi un card de RATB circulaţi cu el la RATB! Dacă vă 
interesează să circulaţi şi la Metrorex şi la RATB atunci cumpăraţi un singur card. Nu 
trebuie să cumpăraţi două. 
 
-: Care este mai scump şi mai incomod. 
 
-: Al treilea! 
 
Ion Constantinescu: De ce mai incomod pentru că aveţi posibilitatea să cumpăraţi acel 
card dintr-un singur loc, ori de la RATB ori de la Metrorex. 
 
-: Pentru că pot să fac călătorii mai ieftine având două. Acolo se limitau la 60 de 
minute. De asta este mai comod. 
 
Ion Constantinescu: Nu, aici e vorba de cardul ăla care înseamnă abonament de o zi, 
nu sunteţi limitat la 60 de minute, ăla e valabil 24 de ore.  
 
-: Nu, mă refer la cel de o călătorie.  
 
Ion Constantinescu: Dacă vorbiţi de cel de o călătorie atunci pot să vă spun că cel de 
o călătorie are călătorii multiple şi se adresează unui segment de piaţă care utilizează 
mai mult de 2 mijloace de transport.  
 
-: ...un procent cu privire la câţi oameni sunt în acest segment de piaţă? 
 
Ion Constantinescu: Este un procent destul de mic. 
 
-: Vă spun eu. 45% sunt călătorii... 
 
 
Ion Constantinescu: Deci, noi am estimat că acest segment de piaţă este un segment 
foarte mic, dar este un început pentru integrarea sistemului între cei doi operatori, iar 
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evoluţia analizei noastre va fi să promovăm discuţia şi pentru alţi operatori de transport 
care operează în Bucureşti.  
 
-: Vă pun întrebări după sau pot să vă pun acum? 
 
Ion Constantinescu: Puteţi să puneţi întrebări. 
 
-: De exemplu, ce se întâmplă în momentul în care vrem să mergem cu tren, tramvai, 
metrou? 
 
Ion Constantinescu: Deci mergeţi prea departe. V-am spus că suntem în faza 
incipientă în care vrem... 
 
-: ...facem un sistem, pe urmă el aşa va funcţiona, va fi greu de schimbat. De ce nu 
se introduce sistem /.../ în funcţie de distanţe? Pentru că un om care merge doar 3 
staţii cu RATB şi o staţie cu metroul... 
 
Ion Constantinescu: Deci îmi cereţi să vă răspund la o întrebare care nu face obiectul 
acestei dezbateri. Obiectul dezbaterii era integrarea tarifară între Metrorex şi RATB.  
 
-: Despre integrarea tarifară vorbesc şi eu să ştiţi. 
 
Ion Constantinescu: Între RATB şi Metrorex. Dvs aţi pomenit de CFR. 
 
-: Integrarea tarifară se.... 
 
Ion Constantinescu: Da, dar obiectul discuţiei de astăzi este integrarea tarifară între 
RATB şi Metrorex.  
 
-: Am înţeles. Deci dvs nu vedeţi în perspectivă, vedeţi doar... 
 
Ion Constantinescu: Ba da, noi vedem în perspectivă, dar nu face obiectul discuţiei de 
astăzi. 
 
-: Şi în perspectivă care este... 
 
Ion Constantinescu: În perspectivă noi suntem dispuşi la o colaborare cu toţi operatorii 
de transport pentru a găsi soluţii de integrare. Deci eu nu pot să vorbesc în numele 
altor operatori. Da? Eu vorbesc în numele Metrorex. Şi Metrorex pot să vă spun că 
este pregătit să implementeze acest sistem.  
 
-: Teoretic din 2000 există ideea planului... 
 
Ion Constantinescu: Deci, în continuare, noi căutăm soluţii împreună cu partenerii 
noştri să extindem aceste titluri de călătorie în sistem integrat. Deocamdată, astăzi, 
ăsta este titlul şi este un titlu opţional, evident. Acei călători care nu doresc şi nu au 
nevoie să utilizeze mai mult de două mijloace de transport îşi cumpără biletul dedicat 
nevoilor lor. Nu este obligatoriu să fie utilizat. Este o facilitate, v-am spus de la început 
care se adresează acelui segment de piaţă care utilizează mai mult de două mijloace 
de transport, pentru că aşa cum aţi remarcat şi dvs nu ar fi rentabil să cumperi un bilet 
care nu-l foloseşti pentru nevoile tale. Colegii mei dacă simt nevoia să mă completeze. 
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-: Aş vrea să explic în primul rând că în opinia mea acest aşa zis, pentru că nu este 
sistem de tarifare integrată, acest aşa zis sistem este un fel de noile panseluţe din 
Bucureşti. El va fi acolo, ne lăudăm peste tot că avem sistem integrat, dar nu va 
rezolva absolut nicio problemă. Din păcate, sigur, pe mine nu mă deranjează că sunt 
nişte panseluţe acolo sau că nu sunt sau că este un tichet în plus pe care eu nu-l 
cumpăr sau o să-l cumpere turiştii. Pe mine mă interesează ca oamenii care 
călătoresc frecvent în Bucureşti, mă uitam /.../ nu se referă doar la RATB şi Metrorex, 
se referă la toate formele de transport, mă deranjează faptul că nu se vine cu o soluţie 
inteligentă de afară în care oamenii să fie într-adevăr încurajaţi să combine mijloacele 
de transport public şi va fi o soluţie aşa, în care spunem avem tarifare integrată dar n-
o foloseşte nimeni pentru că ai naibii ăştia nu ştiu să folosească această facilitate 
oferită de noi...” 
 
 
 
La finalul dezbaterilor, reprezentantul DCRSPON a informat participanții la ședință cu 

privire la faptul că: 

- Direcția de specialitate va analiza propunerile înaintate; 

- Minuta ședinței va fi publicată pe site-ul ministerului; 

- Ultima variantă a proiectului de act normativ va fi publicată pe site-ul ministerului în 

termenul de cel mult 10 zile, stabilit de Legea nr. 52/2003. 

În încheiere, reprezentanții ministerului  au mulțumit participanților și au menționat 

disponibilitatea ministerului de a colabora cu toți factorii implicați în activitățile 

reglementate de proiectul  de act normativ. 
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